
دلایل افزایش ۳ هزار میلیارد تومانی گاز 
مصرفی صنایع مشخص شد

طبق آخرین آمار ارایه شــده از ســوی اداره میز صنعت و رتبه بندی ناشران سازمان بورس، میزان 
مصرف گاز صنایع در اســفند ۱۴۰۲ رقمی حدود ۶۰ هزار میلیارد ریال بود، در حالی که این عدد 
در فروردین ۱۴۰۳ با ۳۰ هزار میلیارد ریال افزایش به ۹۰ هزار میلیارد ریال رسید.ســازمان بورس 
و اوراق بهادار آخرین آمار از جزییات مصرف انرژی صنایع بازار سرمایه در فرودین ۱۴۰۳ را منتشر 
کرد و به مقایسه آن نسبت به اسفند سال ۱۴۰۲ پرداخت.جزئیات مصرف انرژی صنایع بازار سرمایه

بر اســاس این گزارش، بیشــترین میزان مصرف انرژی در صنایع مختلف بازار سرمایه به برق و گاز 
اختصاص داشته است. مصرف این انرژی ها در فروردین ماه ۱۴۰۳ نسبت به اسفند ماه با با افزایش 
همراه بوده، به گونه ای که میزان مصرف گاز صنایع در اســفند ماه عدد ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
متر مکعب بود و این میزان مصرف در فروردین ماه با یک میلیارد افزایش به رقم ۳ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون متر مکعب رسید.افزون بر این، میزان مصرف برق صنایع در فروردین ماه عدد ۳ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون کیلو وات ساعت بود که این میزان مصرفی در ماه پایانی سال ۱۴۰۲ رقمی حدود ۳ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون کیلو وات ســاعت اعلام شده است.در ادامه این گزارش آمده است؛ با توجه 
به رفع محدودیت های مصرف انرژی در زمستان، میزان مصرف انرژی های گازوییل در فروردین ماه 
امســال نسبت به اســفند ماه کاهش پیدا کرد و به کمتر از ۵۰۰ میلیون متر مکعب رسید. مصرف 
ریالی حامل های انرژی در صنایع بازار ســرمایهدر بخش دیگر این گزارش اعلام شده است؛ هزینه 
مصرف انرژی در میان صنایع مختلف از دیگر موضوعاتی اســت که در این گزارش به آن پرداخته 
شده و بیشترین هزینه به انرژی گاز و برق تعلق گرفته است.بر این اساس، میزان مصرف گاز صنایع 
در اسفند ماه به دلیل محدودیت های اعمال شده در مصرف گاز صنایع رقمی حدود ۶۰ هزار میلیارد 
ریال بود، در حالی که این عدد در فروردین ماه به دلیل لغو محدودیت ها و بازگشت فعالیت صنایع 
به روال گذشته با ۳۰ هزار میلیارد ریال افزایش همراه شد و عدد به ۹۰ هزار میلیارد ریال رسید.در 
عین حال، میزان برق مصرفی صنایع در فروردین ماه ۴۰ هزار میلیارد ریال اعلام شده که این عدد 
در اسفند سال گذشته، ۳۰ هزار میلیار ریال بود.همچنین، بر اساس آمار ارایه شده، مصرف ریالی آب 
صنایع در اسفند ماه ۱۴۰۲ رقم ۱۰ هزار میلیارد بود که در فروردین ماه با ۱۰ هزار میلیارد افزایش 
به ۲۰ هزار میلیارد ریال رسید.دربخش پایانی این گزارش آمده است؛ بیشترین سهم مصرف ریالی 
حامل های انرژی در صنایع بازار سرمایه به گاز، برق و آب اختصاص یافته که به ترتیب با مصرف ۶۳، 

۲۷ و ۷ درصدی همراه بوده است

دانشــمندان مخمرها و گیاهان را با ژن گاو مهندسی کردند و موفق به تولید شیری 
مشابه شیر گاو شدند.به گزارش ایسنا، هدف این رویکرد منحصر به فرد، شبیه سازی 
پروتئین های کلیدی شیر مانند کازئین و آب پنیر است که برای تغذیه و طعم ضروری 
هســتند.به نقل از آی ای، با شــیوع آنفلوانزای پرندگان در شــرکت های لبنی ایالات 
متحده، سلامت شیر کاهش یافته است. شیر خام یا غیر پاستوریزه می تواند تاثیر بدی 
بر حیواناتی که آن را می نوشند، داشته باشد. برخی از کارگران لبنیات به این بیماری 
مبتلا شده اند.به گفته سازمان غذا و دارو شیر تجاری ایمن است، زیرا پاستوریزه است 
و در نتیجه همه میکروب ها از بین رفته اند. با این حال، یک عامل خطر همچنان وجود 
دارد، زیرا همه با نوشــیدن شیر سویا یا قهوه سیاه راحت نیستند.رویکردهای نوآورانه 
برای تولید شیر بدون نیاز به گاو برخی از شرکت ها و مهندسان در حال ابداع راه هایی 
برای تولید شیر هســتند، اما نه با استفاده از گاو. هدف آنها دستیابی به این هدف با 
مهندسی مخمرها و گیاهان با ژن گاو است. این به آنها اجازه می دهد تا پروتئین های 
کلیدی را بسازند که رنگ شیر را ایجاد می کند و طعم و ارزش غذایی اصلی را حفظ 
می کند.آنها از کازئین اســتفاده می کنند که یک پلیمر سســت است که فراوان ترین 
پروتئین موجود در شــیر به حساب می آید و همان چیزی است که باعث کش آمدن 
پنیر پیتزا می شــود. در کنار این، آنها از آب پنیر، ترکیبی مغذی از اســیدهای آمینه 
ضروری که اغلب در پودرهای انرژی اســتفاده می شود، استفاده می کنند.جایگزینی 
کردن حیوانات با موارد دیگر برای به دست آوردن شیر با ظهور شیر بادام و سویا چیز 
جدیدی نیست.در هر صورت، شیر معمولی نیز طبیعی نیست. کارشناسان معتقدند 
گاوهای زیادی وجود دارند که زباله های گلخانه ای تولید می کنند و در نتیجه از آب و 
زمین زیادی استفاده می کنند. مطمئنا، این نمی تواند بهترین راه برای تولید غذا باشد. 
تولید شیر بدون گاو قطعا ساده تر است. با این حال، برخی از شرکت های زیست فناوری 

وضعیت موجود را به چالش می کشند. یک استارت آپ مخمری مهندسی کرده که به 
تولید بتا-لاکتوگلوبولین که جزء اصلی آب پنیر اســت، کمک می کند. سخنگوی این 
شرکت فاش کرد که یک کارخانه بیوتکنولوژی واحد مخمرهای حباب دار که از شکر 
تغذیه می کند، می تواند از نظر تئوری جایگزین ۵۰ هزار تا ۱۰۰ هزار گاو شــود. این 
اســتارت آپ به منظور تولید پنیر، بستنی و نوشیدنی های وابسته به شیر، دسته های 
آزمایشــی و فرمول پروتئین با روغن های گیاهی و شــکر تهیه کرده است.آلپاین بیو 
)Alpine Bio(، یک شرکت بیوتکنولوژی مستقر در سانفرانسیسکو، سویا را برای تولید 
کازئین مهندســی کرده اســت. آنها هنوز به مرحله فروش نرسیده اند. مگی ریچانی) 
Magi Richani(،  مدیر عامل این شرکت می گوید: ما در حال کار با کشاورزانی هستیم 

که در حال کشت سویا برای خوراک دام هستند و ما می گوییم که شما می توانید این 
را برای تغذیه انسان ها پرورش دهید. این فرآیند اگرچه بسیار جالب به نظر می رسد، 
اما با مجموعه ای از چالش های خاص خود همراه است. یکی از بزرگترین چالش های 
سرمایه گذاری های بیوتکنولوژی این است که هزینه های تولید خود را به اندازه کافی 

پایین نگه دارند تا بتوانند با هزینه استفاده از گاوها رقابت کنند.
همچنین، این که جایگزین کردن شیر گاو بسیار دشوار است، قابل بحث نیست. بیشتر 
انسان ها با نوشیدن شیر گاو بزرگ شده اند و این بخشی جدایی ناپذیر از زندگی آنها 
در حال حاضر تبدیل شده است. با این حال، بنیانگذاران بر این باورند که اکنون زمان 
آن رسیده است که یک گام فناورانه برداریم.ما سالانه ۶۰ میلیارد حیوان را برای غذا 
پرورش می دهیم و این شوکه کننده است. ما به گزینه هایی نیاز داریم که برای محیط 
زیست بهتر باشد، بر استفاده از آنتی بیوتیک ها و بر خطر بیماری ها غلبه کند.یکی از 
مزایای این روش این است که تولید شیر بدون گاو خطر ابتلا به ویروس حیوانی را به 

همراه نخواهد داشت و این یک فرصت بسیار بزرگ است.
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وزیر صنعت،  معدن و تجارت عنوان کرد

شرکت های تولیدی 
صادرات محور حمایت می شوند

وزیر صنعت، معدن و تجارت، ضمن تاکید به وجود پتانسیل ها و ظرفیت های 
مناســب، حرکت به سمت صنعتی شــدن را مدنظر قرار داد و گفت: وزارت 
صمت صنعــت دانش بنیان صادرات محور را پیگیــری و حمایت می کند و 
چنانچه صنعتی این دو مولفه را نداشــته باشد، مورد حمایت وزارت صمت 
نخواهدبود.به گزارش ایســنا، نوزدهمین نمایشگاه بین المللی قطعات، لوازم 
و مجموعه هــای خودرو با حضــور وزیر صنعت، معدن و تجــارت، مدیران 
خودروساز، روسای اتحادیه های مرتبط با صنعت خودرو و قطعات، نمایندگان 
مجلس و... با تاخیر فراوان، در محل دائمی نمایشگاه هایبین المللی برگزار شد.

این نمایشــگاه که به همت شرکت بازرگانی بین المللی ایدرو در فضایی به 
متراژ بالغ بر ۴۲ هزار متر مربع و با حضور ۶۰۰ شرکت داخلیو ۴۶۹ شرکت 
خارجی از ۹ کشور برپا شده شده است، علاوه بر شرکت های داخی، میزبان 
شرکت های خارجی از کشــورهای رومانی، انگلیس، چین، تایوان، اندونزی، 
کره، ترکیه، عراق و هند است.باید ایران را صنعتی کنیم عباس علی آبادی- 
وزیر صنعت، معدن و تجارت- در مراسم افتتاح این نمایشگاه، ضمن اشاره به 
حضور صبح امروز)سه شنبه( خود در مجلس شورای اسلامی و ارائه  گزارش 
ایــن صنعت، اظهار کرد: امروز گزارش مفصلــی در رابطه با موضوع صنعت 
خودرو در مجلس هم شنیدم و هم ارائه کردم که حتما توصیه می کنم، مورد 
مطالعه قرار گیرد.وی بر صنعتی شــدن کشور تاکید کرده و افزود: باید ایران 
را صنعتی کنیم. به نظر می رسد که پتانسیل صنعتی  شدن بیش از هر چیز 

در کشور مهیا است.

موج ناامیدی در دومین اقتصاد 
بزرگ جهان

تولیــد صنعتی ماه مه چین از انتظارات عقب مانده بود و کاهش رشــد در 
بخش املاک علیرغم حمایت از سیاســت، هیچ نشانه ای از کاهش را نشان 
نداد و فشار بر پکن را برای تقویت رشد افزایش داد.به گزارش ایسنا، داده های 
ضعیف در روز دوشنبه نشان دهنده بهبود ناهموار دومین اقتصاد بزرگ جهان 
بــود. داده های اداره ملی آمار چین )NNN( نشــان داد که تولید صنعتی در 
ماه مه نســبت به سال قبل ۵.۶ درصد رشــد داشته است که از سرعت ۶.۷ 
درصدی در آوریل و کمتر از انتظار برای افزایش ۶ درصدی در نظرســنجی 
رویترز از تحلیلگران کاهش یافته است.با این حال، خرده فروشی، در ماه مه 
۳.۷ درصد نسبت به ســال افزایش یافت که از رشد ۲.۳ درصدی در آوریل 
شتاب گرفت و سریع ترین رشد از فوریه را به ثبت رساند. تحلیلگران به دلیل 
تعطیلات رسمی پنج روزه در اوایل ماه، انتظار رشد سه درصدی را داشتند.

سرمایه گذاری دارایی های ثابت در پنج ماهه اول سال ۲۰۲۴ نسبت به مدت 
مشــابه سال قبل چهار درصد در مقابل انتظارات برای افزایش ۴.۲ درصدی 
افزایش یافت. در دوره ژانویه تا آوریل ۴.۲ درصد رشــد کرد. سرمایه گذاری 
در بخش تولید در پنج ماهه اول رشد ۹.۶ درصدی را نشان داد.اقتصاددانان 
هشــدار داده اند که افزایش تنش های تجاری با غرب بر سر به اصطلاح مازاد 
ظرفیت چین ممکن اســت چالش های بیشــتری را بــرای تولیدکنندگان 
خودروهای برقی و خورشیدی چین ایجاد کند.سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در ژانویه تا مه ۰.۱ درصد رشد کرد که نسبت به ۰.۳ درصد در چهار ماه اول 
کاهش یافته است که نشان دهنده اعتماد ضعیف در بین مشاغل خصوصی 
است. در مقایسه، سرمایه گذاری در بخش دولتی در پنج ماه اول ۷.۱ درصد 
افزایش یافت.صادرات به تقویت اقتصاد کمک کرد و تولید فولاد و آلومینیوم 
در ماه مه جهش شــدیدی داشت. اقتصاد چین در سه ماهه اول ۵.۳ درصد 
سریعتر از حد انتظار رشد کرد، اما تحلیلگران می گویند که هدف رشد سالانه 
دولت در حدود پنج درصد بلندپروازانه است زیرا بخش املاک در رکود باقی 
مانده است.سرمایه گذاری املاک در ژانویه تا مه ۱۰.۱ درصد نسبت به مدت 
مشــابه سال قبل کاهش یافت که از کاهش ۹.۸ درصدی در ژانویه تا آوریل 
بیشتر شد. بخش املاک که قبل از رکود، حدود یک چهارم تولید اقتصادی 
را به خود اختصاص می داد، تحت فشــارهای نظارتی و همچنین فشارهای 
جمعیتی و اقتصادی گسترده قرار گرفته است و دولت مجموعه ای از اقدامات 
را برای کمک به خریداران مسکن مانند تسهیل قوانین وام مسکن آغاز کرده 
است.بر اساس گزارش رویترز، پکن متعهد شده است که مشاغل بیشتری را 
در ارتباط با پروژه های بزرگ ایجاد کند، تقاضای داخلی را ارتقا دهد و برای 

تقویت رشد متعهد شده است که محرک های مالی بیشتری داشته باشد.

گزیده خبر در نشست خبری مشترک با وزرای کار و بهداشت

بهادری جهرمی: مکلفیم آنچه شهید رئیسی وعده داد را تکمیل کنیم

رئیس جمهور آینده باید 
صنعت فضایی را رونق دهد

بررسی نحوه اجرای قانون ساماندهی بازار خودرو
نمایندگان مجلس: آیا مردم حق ندارند خودروهای باکیفیت سوار 

شوند؟

رئیس ســازمان فضایی ایران توفیقات ۳ ســال اخیر کشور در حوزه صنعت فضایی را مرهون پیگیری های 
رئیس جمهور شهید دانست و گفت: فناوری فضایی و سایر حوزه های فناوری در کشور نیاز به توجه دارند 
و دولت آینده با پیگیری هایی که دارد، می تواند زمینه شــتاب توسعه فناوری ها را فراهم کند.دکتر حسن 
سالاریه در گفت وگو با ایسنا گفت: در صنعت فضایی در ۳ سال گذشته ۱۲ پرتاب فضایی شامل ۱۰ پرتاب 
بومی و دو پرتاب بین المللی داشــته ایم، گفت: این دســتاورد در قیاس با ادوار ۱۰ ســال گذشته رکوردی 

محسوب می شود، ضمن آنکه پروژه های متعددی با بخش خصوصی داشتیم.

طلای جهانی به چراغ سبز رسید

تولید نهال و نشاء خاویار گیاهی برای 
جلوگیری از ریزگرد در کشور

نگاهداری: هنوز آیین نامه مربوط به واردات خودروهای 
کارکرده ابلاغ نشده است
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تولید شیر بدون نیاز به گاو
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گزیده خبر

ســخنگوی دولت گفت: دولتمردان متعهدند با سرعت مضاعف آنچه رئیس جمهور 
شهید وعده داده بود تکمیل کنند.به گزارش ایسنا، علی بهادری جهرمی در نشست 
خبری مشــترک با صولــت مرتضوی و بهرام عین اللهی وزرای تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی و بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی، اظهار کرد: در روزهای آخر فعالیت 
دولت ســیزدهم هستیم. در پی شــهادت آیت الله رییسی و همراهانش با انتخابات 
زودهنگام مواجه شــدیم، اما دولتمردان متعهدند با ســرعت مضاعف آنچه رئیس 
جمهور شهید وعده داده بود را تکمیل کنند.یارانه نقدی  در دولت سیزدهم حدود ۹ 
برابر شدوی ادامه داد: از امروز به صورت روزانه فعالیت ها و اقدامات دولت سیزدهم 
در این مدت کمتر از ۳ سال را معرفی می کنیم. وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
جزو دستگاه های مورد ارجاع مردم و مرتبط با بحث رفاه و یارانه نقدی است. در این 
دولت یارانه نقدی حدود ۹ برابر شد، همچنین کالابرگ الکترونیکی با استقبال خوبی 
از ســوی مردم  همراه شد.بهادری جهرمی اظهار کرد: حوزه سلامت هم جزو حوزه 
های اولویت دار دولت اســت و روزانه در ابتدای این دولت، با ۷۰۹ متوفای کرونایی 
مواجه بود که در این دولت به صفر رســید. شهید رئیسی به حوزه درمان و سلامت 
توجه ویژه ای کرد. شورای عالی سلامت را بعد از ۱۰ سال احیا کرد. درمان کودکان 
زیر ۵ سال و همچنین دهک های نخست رایگان شد.دبیر هیئت دولت یادآور شد: 
در این ۳ ســال ۸ جلسه شــورای عالی اشتغال برگزار شد که ۷ جلسه آن در زمان 

حیات شهید رئیسی بود.

واکنش دفتر مقام معظم رهبری 
به برخی نقل قول های غیر مستند 

انتخاباتی
دفتــر مقام معظم رهبری در واکنش به برخی نقل قول های غیر مســتند 
از رهبر انقلاب و مســئولان دفتر ایشــان، در اطلاعیــه ای تاکید کرد که 
نقل قول های غیر مســتند و یا برداشت های شــخصی فاقد اعتبار است.به 
گزارش ایسنا، متن اطلاعیه دفتر مقام معظم رهبری به این شرح است: در 
روزهای اخیر مشاهده شــده است که برخی از نامزدهای محترم انتخابات 
ریاســت جمهوری و یا اعضای ستاد و افراد منتسب به آنها در اظهارنظرها و 
موضع گیری ها، نقل قول هایی ناقص و یا نادرســت از رهبر انقلاب اسلامی 
و یا مســئولان دفتر معظم له بیان کرده اند. هرگونه نقل قولِ غیرمستند به 
اسناد موجود و مکتوب از بیانات و اظهار نظرهای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
و اکتفا به برداشت های شخصی و دریافت های شفاهی از بیانات ایشان و یا 
مســئولان دفتر معظم له فاقد اعتبار و استناد است. انتظار می رود همگان 

نسبت به این موضوع توجه لازم را داشته باشند و از تکرار آن پرهیز شود.

سرلشکر باقری: جهاد سازندگی بذر انقلاب را در دل محروم ترین و مستضعف ترین قشر جامعه کاشت

وزیر تعــاون کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه در دولت 
ســیزدهم بیش از ۲ و نیم میلیون فرصت شغلی در کل 
کشــور توسط دســتگاه های اجرایی ایجاد شد گفت: با 
توجه به افزایش جمعیت فعال کشور نرخ بیکاری کاهش 
۱.۲ درصدی داشته است.به گزارش ایسنا، سید صولت 
مرتضوی در نشست خبری مشترک با سخنگوی دولت 
و وزیر بهداشــت، با اشاره به اقدامات دولت سیزدهم در 
حوزه رفاه، اظهار کرد: کارهای بســیار مطلوبی در دولت 
سیزدهم انجام شده است که این افتخارات دولت تبیین 
خواهد شد.وی افزود: بدهی های انباشته ای به داروخانه ها 
و مراکز درمانی وجود داشــت و با تاکید رئیس جمهور 
شهید ۲۰ همت از بدهی تامین اجتماعی در قالب اوراق 
پرداخت شد و ۲۰ همت تبدیل به نقدینگی شدند. برای 
نخستین بار اســت که در طول چند دهه گذشته قادر 
هســتیم کل بدهی تامین اجتماعی به مراکز درمانی و 
داروخانه ها پرداخــت کنیم.وزیر کار ادامه داد: در دولت 
ســیزدهم بیش از ۲ و نیم میلیون فرصت شغلی در کل 
کشور توسط دستگاه های اجرایی ایجاد شده و با توجه به 

افزایش جمعیت فعال کشور نرخ بیکاری کاهش ۱.۲ درصدی داشته است. در طول چند دهه 
اخیر برای نخســتین بار است که نرخ بیکاری به کانال ۸ رسیده که پایین تر از آن نیز خواهد 
آمد.مرتضوی گفت: کاهش ۲.۴ درصدی نرخ بیکاری از جمعیت فارغ التحصیلان آموزش عالی 
از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون، ابلاغ و توزیع ۲۸۰ همت تسهیلات اشتغال زایی در بخش های 
مختلف صنعت، تولید و خدمات در جهت پایداری اشتغال روستایی و مشاغل خانگی، رشد ۴ 
برابری پرداخت تسهیلات قرض الحسنه، پرداخت ۱۱۵ هزار تسهیلات مشاغل خانگی از دیگر 
اقدامات دولت ســیزدهم بود. صدور آنی مجوز برای بیش از ۹۵ درصد از رشــته های مشاغل 
خانگی برای نخســتین بار در دولت سیزدهم رخ داد.وی با اشــاره به اقدامات دولت در حوزه 
رفاه و تامین اجتماعی تاکید کرد: زمانی که صحبت از ابربدهکاران بانکی در افکار و رســانه ها 
بود، بســیاری فکر می کردند ابربدهکاران بانکی لابد افراد بخش خصوصی هستند، اما با کمال 
تاســف باید بگویم بزرگ ترین ابربدهکار بانکی ســازمان تامین اجتماعی بود؛ چرا که منابع و 
مصارف آن کفاف خرج این سازمان را نمی داد ولی با دستور رئیس جمهوری شهید اکنون بالغ 
بر ۲۰۰ همت مطالبات صندوق های مختلف از جمله صندوق تامین اجتماعی پرداخت شد و 
برای اولین بار در طول چند دهۀ گذشته قادر هستیم کل بدهی های تامین اجتماعی به مراکز 
درمانی را پرداخت کنیم.وزیر کار یادآور شد: تدوین لوایح اصلاح نظام بیمه ای و نهاد تنظیم گر 
پیرو ابلاغ سیاســت های کلی نظام سلامت، ارائه بسته غذایی و بهداشتی ۶۰۰ هزار تومانی به 
مادران دارای کودک شیرخوار و باردار در سه دهک درآمدی، ارائه سبد غذایی رایگان به بیش 
از ۱۳۶ هزار کودک مبتلا به سوءتغذیه در هفت دهک اول درآمدی طی هفت مرحله از جمله 
کارهایی بود که در حوزه رفاه انجام شد.مرتضوی تصریح کرد: یکی از دغدغه های شهید رئیسی 
معیشــت مردم بود. از آغاز به کارم در وزارت تعاون، رئیس جمهوری دستور اجرایی شدن طرح 
کالابرگ الکترونیکی را مطرح کرد. در طرح »فجرانه« کالابرگ الکترونیکی به مناســبت دهه 
فجر در مدت سه ماه متوالی تقریباً ۶۰ میلیون نفر جمعیت و ۲۰ میلیون خانوار بدون مشکل 
تحت پوش کالابرگ الکترونیکی قرار گرفتنــد و بدون هیچگونه صف و مزاحمت، برای مردم 
این مراحل اجرایی شــد.وی ادامه داد: طراحی و اجرای طــرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی در 
قالب طرح هایی نظیر بیمه دانشجویان، زنان خانه دار و دختران انجام شد که معادل عملکرد ۶ 

سال گذشته اســت. این امر منجر به افزوده شدن ۲ و نیم 
میلیون قرارداد بیمه جدید در دولت شده است.وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی گفت: توســعه کمی و کیفی خدمات 
درمانی در قالب توســعه مراکز درمان مستقیم در مناطق 
کمتربرخوردار، پوشش بیمه ای ۱۹۶ قلم داروی جدید، ارائه 
کلیه خدمات درمانی بیماری های خاص در بخش بستری و 
سرپایی با تعرفه دولتی رایگان، طراحی و اجرای ۱۳۳ پروژه 
درمانــی و رفاهی با زیربنای بیش از ۹۰۰ هزار متر مربع با 
بودجه ای نزدیک بــه ۱۰ هزار میلیارد تومان، نقش آفرینی 
موثر در راســتای تعالی جمعیت و فرزنــدآوری از طریق 
تحت پوشش قرار دادن خدمات تخصصی ناباروری، اعطای 
مزایای عائله مندی به افــراد دارای فرزند، پرداخت ماهانه 
دســتمزد غرامت ایام بارداری، افزایش تقریباً ۶۳ درصدی 
حقوق بازنشســتگان در دولت سیزدهم، افزایش ۳ برابری 
مبلغ تســهیلات به بازنشستگان صندوق کشوری، افزایش 
۶۳ درصدی مستمری، مستمری بگیران روستاییان و عشایر 
و کشاورزان، افزایش ضریب پوشــش بیمه های اجتماعی 
از ۷۲ درصــد به ۷۵ درصد از اقدامات دولت ســیزدهم در 
حوزه بهداشــت و درمان است.مرتضوی ادامه داد: در حوزه 
اقتصادی بزرگ ترین تامین مالی فرابورس برای احیای شرکت صبا فولاد خلیج فارس به مبلغ ۴ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان، اصلاح اساسی صندوق های بازنشستگی، خروج ۲۶ شرکت تابعه از 
فهرست شرکت های زیان ده انجام شده است.وی درباره اقدامات در حوزه حمایت از مددجویان 
بهزیســتی، یادآور شد: در طول دولت سیزدهم بیش از ۴۷ هزار و ۲۷۸ مسکن به مددجویان 
تحت پوشــش بهزیســتی تحویل داده شد. ایجاد اشــتغال پایدار برای ۸۵ هزار و ۶۹۶ نفر از 
مددجویان تحت پوشــش سازمان بهزیستی، افزایش تقریباً ۱۸۰ درصد مستمری مددجویان 
کمیته امداد و سازمان بهزیستی نسبت به دولت قبل از اقدامات این دولت بود. تا پایان ۱۴۰۲ 
نیز هیچ متقاضی مســتمری بگیر پشت نوبتی در ســازمان بهزیستی نداشتیم.وزیر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی تاکید کرد: رشــد ۳.۵ درصدی تعاونی ها در دولت ســیزدهم، کاهش مدت 
زمان ثبت و راه اندازی تعاونی از ۴۵ روز به کمتر از ۱۰ روز، رشــد ۱۰۰ درصدی تعاونی های 
دانش بنیان، راه اندازی ۲۵ مرکز نوآوری توسعه تعاونی های دانش بنیان، صادرات ۳.۱۹ میلیارد 
دلاری شرکت های تعاونی، رشد ۱۴ درصدی صادرات تعاونی ها، رشد ۱۵۰ درصدی تسهیلات 
از ســوی بانک توســعه تعاون از دیگر اقدامات این وزارتخانه بوده اســت.مرتضوی با اشاره به 
اقدامات دولت ســیزدهم در حوزه فنی و حرفه ای اظهار کرد: در این بخش رشد ۳۲ درصدی 
ارائه آموزش های فنی و حرفه ای اتفاق افتاده که سالانه بیش از ۲ میلیون نفر دوره آموزش را 
شامل می شود. کاهش مدت زمان صدور مجوز پروانه تاسیس فنی و حرفه ای از هشت ماه به 
یک روز، رشد ۳۰۰ درصدی مراکز کارآموزی مهارتی جوار کارگاهی با راه اندازی ۲ هزار و ۴۸۵ 
کارگاه با مشارکت فعال، راه اندازی ۲ هزار و ۴۵۸ کارگاه با مشارکت فعال صنایع و حرف، رشد 
۱۰ برابری صدور مجوز تاسیس آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای از جمله دیگر اقدامات دولت 
سیزدهم است.وی با بیان اینکه یکی از مشکلات مهم صندوق های ما فقدان پایداری شان بود، 
یادآور شد: نسبت پشتیبانی ما در صندوق تامین اجتماعی و صندوق بیمه اجتماعی روستائیان 
و عشایر افزایش پیدا کرد. در طول همین مدت کوتاه بیش از ۱۰۰ همت از سرمایه صندوق ها 
به شکل های مختلف که در تصرف دیگران بود با همراهی دستگاه ها به صندوق ها برگشتند و بر 

اساس گزارش مجامع جهانی نزدیک به ۶ و نیم میلیون نفر از فقر نجات پیدا کردند.

در اولین جلسه فراکسیون زنان مجلس دوازدهم؛

تعیین اعضای هیئت رئیسه فراکسیون 
زنان مجلس

عصر امروز اولین جلسه فراکسیون زنان مجلس دوازدهم برای برگزاری انتخابات هیئت رئیسه 
برگزار شــد.به گزارش خبرنگار مهر، عصر امروز اولین جلسه فراکسیون زنان مجلس دوازدهم 
برای برگزاری انتخابات هیئت رئیســه برگزار شد.بر این اساس، فاطمه محمد بیگی به عنوان 
رئیس، سمیه رفیعی و فاطمه مقصودی به عنوان نواب رئیس، عالی زمانی به عنوان دبیر و سارا 

فلاحی به عنوان سخنگوی فراکسیون زنان مجلس دوازدهم انتخاب شدند.

رئیس سازمان فضایی ایران توفیقات ۳ سال اخیر کشور در حوزه صنعت فضایی را مرهون 
پیگیری های رئیس جمهور شهید دانست و گفت: فناوری فضایی و سایر حوزه های فناوری در 
کشور نیاز به توجه دارند و دولت آینده با پیگیری هایی که دارد، می تواند زمینه شتاب توسعه 
فناوری ها را فراهم کند.دکتر حسن سالاریه در گفت وگو با ایسنا گفت: در صنعت فضایی در 
۳ ســال گذشته ۱۲ پرتاب فضایی شامل ۱۰ پرتاب بومی و دو پرتاب بین المللی داشته ایم، 
گفت: این دســتاورد در قیاس با ادوار ۱۰ ســال گذشته رکوردی محسوب می شود، ضمن 
آنکه پروژه های متعددی با بخش خصوصی داشــتیم.وی افزود: حدود نزدیک به یک هزار 
میلیارد تومان همکاری با بخش خصوصی داشتیم که در تاریخ صنعت فضایی کشور بی نظیر 
است و در سایه این همکاری، فعالیت های خوبی در صنعتی فضایی بخش خصوصی اجرایی 
شد.ســالاریه، پروژه باریک باند شهید سلیمانی و خرید ماهواره های بومی سنجی را از دیگر 
دســتاوردهای کشور در حوزه فضایی بخش خصوصی نام برد و یادآور شد: زیر ساخت های 
متعدد فضایی مانند ایستگاه فضایی چابهار نیز در کشور توسعه یافته که در کشور و منطقه 
یکتا اســت.رئیس سازمان فضایی خاطر نشــان کرد: اینها حاصل تلاش یک دولت پرکار و 
پرانرژی اســت که شبانه روز در حال کار است و طبیعتا این امر در گرو انتخاب مردم است 
و مــردم با شــرکت در انتخابات، رئیس جمهوری را انتخاب کنند که بتواند این شــتاب را 
بیشتر کند و توقفی در این صنعت ایجاد نکند.سالاریه اضافه کرد: رئیس جمهور آینده باید 
بــه صنعت فضایی رونق دهد تا اتفاقات بهتــری در دولت چهاردهم رقم بخورد.وی با بیان 
اینکه فناوری فضایی نمونه ای از توسعه فناوری در کشور است، تاکید کرد: سایر حوزه های 
فناوری در کشــور نیازمند توجه ویژه هســتند و دولت می تواند با نگاه و پیگیری هایی که 
دارد، شــتاب حوزه های فناورانه و حوزه های اقتصادی و زیر ســاختی دیگر را رونق دهد و 
کیفیت زندگی را در میان آحاد مردم ارتقاء بخشــد.    به گزارش ایســنا، مهمترین اقدام 
دولت ســیزدهم بعد از حمایت و پشتیبانی از توسعه فناوری های فضایی، برگزاری جلسات 
شــورای عالی فضایی بوده است. نخستین جلسه شورای عالی فضایی در دولت سیزدهم به 
ریاست حجت الاسلام والمسلمین سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور روز جمعه، ۵ آذر ۱۴۰۰ 
برگزار شــد. »شورای عالی فضایی« که برای سیاست گذاری استفاده از فناوری های فضایی 
و ایجاد هماهنگی های لازم میان تمام دســتگاه های ذی ربط  تشــکیل شده، باید بر اساس 
مصوبه هیات وزیران، حداقل ۲ بار در ســال به ریاســت رئیس جمهور تشکیل شود، اما در 
قریب به ۱۷سال از زمان ایجاد شورای عالی فضایی، تشکیل جلسات روند نامنظمی را پی 
گرفت، به  طوری که این شورا به مدت ۱۱ سال تشکیل جلسه نداد.با از سرگیری برگزاری 
جلسات این شورا، اولویت های راهبردی این حوزه نظیر تثبیت توانمندی دستیابی به مدار 
لئو، دستیابی اولیه به مدار ۳۶ هزارکیلومتری، راه اندازی مرکز تجمیع و آزمون ماهواره ها و 
ماهواره برهــا و راه اندازی فاز اول پایگاه پرتاب فضایی چابهار با هماهنگی حداکثری تمامی 

بازیگران حوزه فضایی در دســتور کار قرار گرفت.دومین جلسه شورای عالی فضایی در دولت 
سیزدهم به ریاست حجت الاسلام رئیسی و با حضور اعضای حقیقی و حقوقی این شورا، در روز 
۱۴ بهمن ۱۴۰۱ برگزار شد.در برگزاری جلسات شورای عالی فضایی اهداف دولت و گام هایی که 
برای تحقق آنها باید برداشته می شد، مشخص شد که به این شرح است:پرتاب ماهواره ققنوس 
با ماهواره بر سیمرغ، آزمون موفق حمل و جدایش همزمان ۳ ماهواره )دی ۱۴۰۰(، سامانه آفاق 
برای پایش آنلاین گردوغبار و آلودگی هوا با استفاده از تصاویر ماهواره ای )بهمن ۱۴۰۰(، تحویل 
سه سامانه کاربردی پایش ماهواره ای به نهادهای بهره بردار، تزریق مداری موفق ماهواره نور ۲ 
توسط ماهواره بر قاصد )اسفند ۱۴۰۰(، پرتاب نمونه کیفی ماهواره ناهید ۱ با ماهواره بر ذوالجناح 
)خرداد ۱۴۰۱(، پرتاب ماهواره خیام با ماهواره بر ســایوز )مرداد ۱۴۰۱(، آغاز عملیات عمرانی 

پایگاه فضایی چابهار؛ بزرگ ترین پایگاه پرتاب ماهواره غرب آسیا )شهریور ۱۴۰۱(، افتتاح مرکز 
کنترل و عملیات ماهواره های سنجش از دور، پرتاب موفق زیرمداری بلوک انتقال مداری سامان 
)مهر ۱۴۰۱(، اتمام طراحی و ساخت نمونه کیفی کپسول زیستی، تثبیت عملکرد بهینه و اتمام 
فرآیند کالیبراسیون ماهواره خیام، دستیابی کشور به تصاویر رنگی ماهواره ای با قدرت تفکیک 
یک متر برای نخســتین بار در کشــور )آبان ۱۴۰۱(، آزمون موفقیت آمیز زیرمداری ماهواره بر 
قائم ۱۰۰، امضای تفاهم نامه همکاری مشترک با آژانس فضایی روسیه، ثبت ماهواره خیام در 
سازمان ملل متحد )آذر ۱۴۰۱(، تکمیل نمونه پروازی ماهواره سنجشی طلوع ۳، تکمیل نمونه 
کیفی ماهواره مخابراتی ناهید ۲، تکمیل ماهواره GTO، تکمیل ســه ســامانه کاربردی پایش 
ماهواره ای محصولات استراتژیک، برگزاری دومین جلسه شورای عالی فضایی در دولت سیزدهم 
و تصویب و ابلاغ برنامه ۱۰ساله صنعت فضایی کشور )دی ۱۴۰۱(. سومین جلسه شورای عالی 

فضایی در دولت ســیزدهم روز سه شــنبه ۲۲ خرداد به ریاست دکتر محمد مخبر، سرپرست 
ریاســت جمهوری و با حضور اعضای حقیقی و حقوقی این شورا در سالن شهید بهشتی نهاد 
ریاست جمهوری برگزار شد. در این جلسه حسن سالاریه دبیر شورای عالی فضایی ضمن مرور 
مصوبات جلسات قبلی، گزارشی از روند اقدامات اجرایی و فعالیت های صورت گرفته برای تحقق 
این مصوبات ارائه و برنامه های تدوین شــده بخش فضایی در سال ۱۴۰۳ را تشریح کرد.بنا بر 
این گزارش موضوعات دســتور کار جلسه، برنامه های آینده صنعت فضایی کشور، توانمندی ها 
و شتاب بخشی به روند توسعه این صنعت در کشور مورد بررسی اعضای حاضر در جلسه قرار 
گرفت.همچنین پیشنهاد نامگذاری پایگاه ملی پرتاب های فضایی )چابهار( به نام شهید جمهور، 
»آیت الله رئیسی«، به پاس زحمات و حمایت های بی دریغ ایشان برای شکوفایی صنعت فضایی 

مورد توافق کلیه اعضا قرار گرفت.

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت تصریح کرد که باید با روشنگری و مرور تجربه تاریخی، از بازگشت به عقب جلوگیری کرد.به گزارش ایسنا، 
ســپهر خلجی در حساب کاربری خود در شبکه ایکس نوشــت: ۳ سال مدیریت حکیمانه شهید رییسی در صحنه سیاسی مدل جدیدی از 
حکمرانی برپایه و متکی بر توانایی های درونی و اعتماد به ظرفیتهای کشــور ارائه کرد که به برکت این شــیوه از حکمرانی انقلابی بسیاری از 
کلیدواژه های طراحی شده در اتاقهای عملیات روانی دهه ۹۰ برای عقب راندن تفکر انقلابی و هموار کردن مسیر تسلیم، رنگ باخت.نمی توانیم، 
نمی شود، رفع مشکلات منوط به مذاکره است، تا تحریم حل نشود مشکلات باقی است، fatf راه چاره است، نیاز به کارشناس خارجی داریم 
و ... از گزینه هایی بود که در این ۳ ســال از میز سیاســت و از ادبیات رایج برچیده و به اتکای آن افق های جدیدی در رشد اقتصادی، توسعه 
روابط خارجی،  پیشرفت فناوری گشوده شد. رقابتهای این چند روز و بویژه مناظره دیشب نشان داد باید با روشنگری و مرور تجربه تاریخی، 
از بازگشت به عقب جلوگیری کرد بعضی امید دارند از این واژه ها و مفاهیم بتوان برای وارونه کردن افکار عمومی بهره گرفت. نباید رنج ملی 

در دهه ۹۰ تکرار شود.

مسئول برگزاری انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری در خارج از کشور گفت ۳۴۴ صندوق رأی به خارج از ایران 
ارسال شده و بیشترین صندوق در آمریکاست.به گزارش ایسنا، »علیرضا محمودی« مسئول برگزاری انتخابات چهاردهمین 
دوره ریاست جمهوری در خارج از کشور روز یکشنبه و یک کنفرانس خبری در تهران گفت: با نمایندگی های ایران در 
تماس و تعامل بودیم تا آمادگی لازم را برای انتخابات مهیا کنند. خوشبختانه اطمینان لازم از برگزاری انتخابات بسیار خوب 
را در نمایندگی ها داریم.محمودی خبر داد: ما ۳۴۴ صندوق اخذ رای در خارج از کشور تا به این لحظه داریم. همکاران من 
از دفتر حافظ منافع ایران در واشنگتن و دفتر نمایندگی ایران در نیویورک اطلاع دادند که هماهنگی لازم را برای داشتن 
صندوق های سیار در آمریکا را هم انجام دادند و ان شاءالله در آن حوزه تعدادی صندوق سیار خواهیم داشت.او در ادامه 
گفت: ما در حوزه کشورهای همسایه هم پیگیرهای لازم را انجام دادیم. ما در عراق ۶ حوزه اخذ رای و ۲۳ صندوق اخذ 
رای را داریم. سفیر و کنسول های ما در تلاش هستند تا صندوق های سیار را در عراق، با توجه به ایام اعیاد و زیارتی و اینکه 

هموطنان زیادی در این کشور حضور دارند، بتوانند صندوق های سیار را هم داشته باشند.

مسئول برگزاری انتخابات در خارج از کشور خبر دادخلجی: نباید رنج ملی دهه ۹۰ تکرار شود

۳۴۴ صندوق اخذ رأی در خارج از کشور؛ بیشترین صندوق در 
آمریکاست

در نشست خبری مشترک با وزرای کار و بهداشت

بهادری جهرمی: مکلفیم آنچه 
شهید رئیسی وعده داد را تکمیل 

کنیم

صولت مرتضوی : نرخ بیکاری کاهش ۱.۲ درصدی داشته است
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گزیده خبر نگاهداری: هنوز آیین نامه مربوط به واردات خودروهای کارکرده ابلاغ نشده است

رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه 
اجرای قانون ســاماندهی خودرو عملکرد ۵۰ درصدی داشــته 
اســت، گفت: علیرغم گذشــت ۸ ماه از مهلــت قانونی تصویب 
آیین نامه مربوط بــه واردات خودروهای کارکرده هنوز این آیین 
نامه ابلاغ نشده است.به گزارش ایسنا، بابک نگاهداری در جلسه 
علنی امروز مجلس شــورای اســلامی و در جریان بررسی نحوه 
اجرای قانون ســاماندهی صنعت خودرو و میزان تحقق احکام و 
الزامات قانونی آن گفت: مشکلات موجود در صنعت خودروسازی 
کشــور مشــتمل بر نوســانات قیمت در بازار، نارضایتی شدید 
مصرف کنندگان، زیان انباشــته حدود ۲۱۰ هزار میلیارد تومانی 
دو گروه صنعتی ایران خودرو و ســایپا، ســیل تقاضای کاذب به 
دلیل اختلاف قیمت بیــش از ۲۰۰ میلیون تومانی میان قیمت 
بازار و کارخانه در برخی خودروهای پرتیراژ موجب شده که این 
صنعت به عنوان صنعتی ظالم از دیدگاه مصرف کننده و صنعتی 
مظلــوم از دیدگاه صنعتگران تبدیل شــود.وی ادامــه داد: این 
مشکلات یک شــبه به وجود نیامده بلکه معلول ایرادات اساسی 
موجود در ســاختار صنعت و اقتصاد کشــور بــه خصوص نبود 
اســتراتژی مشخص در هدفگیری، انسجام سیاستی و هماهنگی 
نهادی، ضعف در نظام تنظیم گری و ساختار تصمیم گیری توزیع 
شده و مزاحم با حضور بیش از ۲۰ نهاد رسمی، ساختار مدیریتی 
و ماهیت سیاســی- اقتصــادی بنگاه های بزرگ خودروســازی 
هستند. چالش های چند وجهی و چند لایه در این صنعت، لزوم 
چاره اندیشــی فوری و بهنگام را بیــش از پیش مورد تاکید قرار 
می دهد.رییس مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی با 
اشاره به قانون ساماندهی صنعت خودرو گفت: قانون ساماندهی 
صنعــت خودرو با هدف رقابت پذیری در صنعت و بازار خودرو به 
تصویب مجلس رســید. قانونگذار به دنبــال این بود که با اتخاذ 
سیاســت های تنظیم گرایانه همچون مجوز واردات خودروی نو و 
کارکرده، اصلاح ســاختار نهادی صنعت خودرو، ارتقا کیفیت و 
داخلی سازی خودروهای تولیدی، کاهش مصرف سوخت، تولید 
مشــترک با خودروســازان خارجی و افزایش اسقاط خودروهای 
فرسوده بتواند هدف موردنظر را تحقق بخشد.نگاهداری توضیح 
داد: طبق ماده ۲ قانون، دولت موظف شده طی مدت سه سال از 
لازم الاجرا شــدن این قانون با اجرای صحیح سیاست های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساسی و سیاست های کلی تولید ملی و حمایت 
از کار و سرمایه ایرانی با اقدامات سیاستگذاری، نظارتی و تنظیم 
گری زمینه رقابت پذیری در صنعت خودرو را فراهم کند.به گفته 
وی، یکی از کلیدی ترین موارد مربوط به اجرای سیاســت های 
کلــی اصل ۴۴ قانون اساســی حرکت به ســمت تنظیم گری و 
فاصله گرفتن از تصدی گری اســت اما با وجود گذشــت حدود 
۲.۵ سال از تصویب این قانون و باقی ماندن حدود ۶ ماه تا پایان 
مهلت ســه ساله هنوز برنامه مشــخصی ارائه نشده که ملزومات 
توسعه صنعتی در کشــور را در بر گرفته و نحوه خروج دولت از 
تصدی گری خودروسازان را تبیین کند.رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی، واردات خودروهای نو و کارکرده با هدف 
تنظیم بازار را از دیگر محورهای قانون ســاماندهی بازار خودرو 
عنــوان و اظهار کرد:  مــواد ۱، ۴ و ۱۱ الــی ۱۳ این قانون در 
خصوص واردات خودروهای نو و کارکرده و نظام تعرفه ای است. 
آیین نامه ماده ۴ مربوط به واردات خودروهای نو تصویب شــده 
کــه با وجود تصویــب و اجرای واردات خودروهــای نو به دلیل 

پایین بودن حجم واردات اثر بخشــی آن در کنترل بازار چندان 
محســوس نبوده اســت.وی ادامه داد: مطابق آمار در دسترس، 
میزان واردات خودروســواری در ســال ۱۴۰۲ برابر با ۱۱ هزار 
و ۱۲۲ دســتگاه به ارزش ۲۱۸ میلیون دلار بوده است. میانگین 
ارزش خودروهای ســواری وارداتی در این سال  ۶.۱۹ هزار دلار 
بوده اســت. در ســال ۱۴۰۳ نیز تا ۲۰ خرداد ماه ۴ هزار و ۱۵ 
دســتگاه خودرو به ارزش ۸۸ میلیون دلار ترخیص شــده و ۱۲ 
هزار و ۷۰۴ دســتگاه خودرو نیــز در گمرک در حال طی کردن 
فرآیند ترخیص است.نگاهداری اضافه کرد: محدودیت در تامین 
ارز، الزام فروش خودروهای وارداتی در ســامانه با حاشــیه سود 
محدود و الزام انتقال دانش فنــی در خصوص واردات خودروی 
نــو، موجب کاهش انگیزه واردکنندگان برای مشــارکت در این 
بخش شــده اســت. با توجه به این موارد، تسهیل در تامین ارز 
واردات خــودرو از طریق شــیوه های جدید ماننــد صدور مجوز 
واردات خودرو با استفاده از کسری ارز ناشی از صادرات کالاهای 
صنعتی، می تواند به تامین ارز بیشــتر کمک کند و مشوقی نیز 
بــرای افزایش صادرات و ارز آوری باشــد.وی خاطرنشــان کرد: 
علیرغم گذشــت ۸ ماه از مهلت قانونــی تصویب آیین نامه ماده 
۱۱ مربوط به واردات خودروهــای کارکرده این آیین نامه هنوز 
ابلاغ نشده است. همچنین واردات خودروی کارکرده با توجه به 
ارزبــری کمتر این خودروها با در نظــر گرفتن ملاحظات قانون 
گذار از جمله عــدم لطمه زدن به تولید ملی برای مدت محدود 
می توانــد به افزایش واردات و به تبع آن تنظیم بازار کمک کند.

نگاهداری با اشاره به ماده ۵ این قانون گفت: در این ماده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مکلف شــده با بهره گیری از پتانســیل 
بخش خصوصی بسترهای لازم را برای ورود فناوری های جدید 
و مستقل تولید خودرو با همکاری شرکتهای معتبر خودروسازی 

جهان و یا به صورت سرمایه گذاری مشترک با شرکت های فعال 
موجود فراهم ســازد. در این خصوص نیز با گذشــت بیش از دو 
سال از مهلت مقرر در قانون، سازوکار مدنظر در قالب آیین نامه 
ابلاغ نشده است.وی اظهار کرد: اگرچه وزارت صمت در خصوص 
توســعه فناوری خودروهای برقی اهتمام ویژه ای داشته اما این 
موضوع نیز در ســاختار مدنظر در ماده ۳ قانون انجام نشده که 
تاکید بر تدوین ســند راهبردی فناوری هــای نوین در صنعت 
خودروســازی دارد و این سند علیرغم گذشت بیش از یکسال از 
مهلت قانونی هنوز ابلاغ نشــده است.رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس شــورای اسلامی با اشاره به موضوع اسقاط خودرو گفت: 
میزان اســقاط خودروهای فرســوده در ســال ۱۴۰۲ با افزایش 
۲۲۷ درصدی به حدود ۷۲ هزار دســتگاه رســیده است. رکورد 
اسقاط خودروهای فرسوده مربوط به سال ۱۳۹۳ بود که در این 
ســال ۳۳۷ هزار دستگاه اسقاط صورت گرفته است. اگرچه روند 
افزایش اسقاط خودرو طی یکسال اخیر قابل ملاحظه بوده اما تا 
جبران کاهش اسقاط سال های گذشته فاصله دارد.وی ادامه داد: 
برآورد می شود بیش از ۴ هزار میلیارد تومان ناشی از اجرای ماده 
۱۰ این قانون در صندوق توســعه فناوری های پیشــرفته وزارت 
صنعت، معدن و تجارت تجمیع شــده است با این حال با وجود 
گذشــت حدود سه ماه از ابلاغ آیین نامه این ماده، هنوز گزارش 
مشــخصی از هزینه کرد آن مطابق قانون دریافت نشــده است.

نگاهداری بیان کرد: طبق تبصره ۵ ماده ۱۰ این قانون ۲۰ درصد 
از خودروهای مشــمول قرعه کشی باید به دارندگان خودروهای 
فرسوده اختصاص یابد که بررسی های مربوط به عرضه خودروها 
نشــانگر اجرای ناقص این تبصره است. در تبصره ۶ ماده ۱۰ این 
قانون نیز وزارت نفت با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مکلف شده با استفاده از ظرفیت ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید 

رقابت پذیر زمینه اعطای تســهیلات برای اســقاط خودروهای 
فرسوده را فراهم کند که با گذشت سه ماه از ابلاغ آیین نامه این 
ماده هنوز زمینه اعطای تسهیلات فراهم نشده است. انتظار می 
رود با اجرای مفاد این آیین نامه میزان اســقاط در ســال جاری 
رشد بالایی داشته باشد.رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی در جمع بندی گفت: نتایج بررسی کلی قانون ساماندهی 
صنعت خودرو نشان می دهد از مجموع ۲۸ حکم احصاء شده ۱۴ 
حکم آن به صورت کامل اجرا شــده اســت. همچنین از مجموع 
۸ آیین نامه و دســتورالعمل پیش بینی شده در قانون، ۴ مورد 
ابلاغ شــده که به صورت کلی می توان گفت قانون ســاماندهی 
خودرو عملکرد ۵۰ درصدی داشــته اســت.نگاهداری همچنین 
بیان کــرد: اقدامات خوبی در جهت رشــد تولید خودرو صورت 
گرفته به نحوی که تولید خودرو ســواری در سال ۱۳۹۷ نسبت 
به ســال ۱۳۹۶ با ۳۵ درصد کاهش تولید به ۹۳۵ هزار دستگاه 
رســیده. طی سه ســال اخیر دولت توانست با رشد متوسط ۱۵ 
درصد، تولید خودروی ســواری در سال ۱۴۰۲ را به ۱۱۳۲ هزار 
دســتگاه برســاند اما به منظور تحقق هدف قانــون برای رقابت 
پذیــری در صنعت و بازار خودرو باید اقداماتی انجام شــود.وی 
این اقدامات را شامل ارائه چارچوب تنظیم گری صنعت خودرو با 
هدف ایجاد زمینه رقابت پذیری، تسریع در تدوین سند راهبردی 
فناوری های نوین در صنعت خودروســازی ازجمله خودروهای 
برقی، هیبریدی، خودران و متصل، تســریع در تعیین چارچوب 
ورود فناوری های جدید در قالب ســرمایه گذاری های مشترک 
و تســریع در ابلاغ و اجرای آیین نامه ماده ۱۱ قانون با موضوع 
واردات خودروهای کارکرده به عنوان ابزار تنظیم بازار با در نظر 
گرفتن ملاحظات قانون گذار از جمله عدم آســیب به تولید ملی 

برای مدت محدود، بیان کرد.

تولید نهال و نشاء خاویار گیاهی برای 
جلوگیری از ریزگرد در کشور

یک شــرکت دانش بنیان با تولید نهال و نشاء گیاه دارویی کاپاریس )کبر( روشی را برای تثبیت 
خاک و جلوگیری از ریزگرد ارائه کرد.به گزارش ایســنا، زهرا رادمنش، مدیر عامل این شــرکت 
دانش بنیان گیاه »کبر« را گونه ای دائمی با ریشــه های عمیق و ســاقه های آویزان و غیر منظم 
دانست که با محیط های گرم خشک و نامساعد سازگاری دارد و گفت: زیستگاه  عمده کاپاریس در 
کشورهای جنوب اروپا، اسپانیا، ایتالیا، یونان، ترکیه، آفریقای شمالی و خاورمیانه است.وی با بیان 
اینکه این گیاه در ایران نیز در دامنه های البرز، آذربایجان شرقی و غربی و اردبیل، ایلام، خوزستان، 
بوشهر، کرمانشاه، فارس، یزد، کرمان، هرمزگان و سیستان و بلوچستان نیز مشاهده شده است، 
یادآور شد: »کبر«، گیاهی سازگار با خاک های فقیر و قادر است در مکان هایی با محدودیت آب و 
مواد غذایی رشد کند. همچنین کاپاریس به عنوان یک گیاه مهم دارویی مطرح بوده و جوانه های 
گل برگ های تازه، ریشــه و میوه کبر برای مصارف غذایی و دارویی مصرف می شــوند.رادمنش 
اظهار کرد: خاستگاه این گیاه مناطق بیابانی است و کشت این گیاه با هدف کاهش ریزگرد بوده، 
کشورهایی مانند عربستان و امارات برای کاهش بیابان زایی به این گیاه روی آورده اند، چرا که این 
گیاه قادر به جلوگیری از بروز ریزگرد اســت و از آنجایی که ریشه های این گیاه از سه تا ۳۰ متر 
در درون خاک قرار دارد، موجب تثبیت خاک نیز خواهد شد.مدیر عامل این شرکت دانش بنیان 
خاطر نشان کرد: این گیاه همیشه سبز است و مورد چرای دام قرار نمی گیرد و در عین حال به 
موضوع زنبورداری کمک می کند. این گیاه از اردیبهشت تا انتهای شهریورماه و بعضاً در شهرهای 
جنوبی کشور تا اوایل مهر در حالت گل دهی است، روی شاخه آن گل و غنچه و میوه را می بینید. 
به همین دلیل زنبورداری در کنار کشت گیاه بسیار حائز اهمیت است و در کشورهای عربی عسل 
آن را به دلیل خواص دارویی بالایی که دارد، کیلویی ۲۰۰ تا ۱۰۰۰ دلار می فروشند.جایگاه برتر 
گیاه کاپاریس در طب ســنتی به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، رادمنش ضمن تاکید 
بر اینکه گیاه کبر با دارا بودن ترکیباتی نظیر فلاوونوئیدها، پکتین و گلیکوزید جایگاه ویژه ای در 
طب ســنتی دارد، خاطرنشان کرد: این گیاه دارای مقادیر فراوان آنتی اکسیدان قوی کوئرستین 
است؛ همچنین خواص دارویی متعددی مانند درمان دیابت، کاهش کلسترول و تری گلیسیرید 
خون، جلوگیری از سرطان، تقویت سیستم ایمنی بدن، ضد فشار خون، خاصیت آنتی اکسیدانی 
و درمــان بیماری های قلبی و عروقی، درمان بیماری های غضروف و مفاصل در این گیاه دارویی، 
اهمیت دارد.وی ادامه داد: این گیاه موجب باز کردن انسداد عروق قلبی، طحال و کبد خواهد شد، 

ضمن آنکه میوه آن ضدسرطان است. از این رو از این گیاه با نام »خاویار گیاهی« یاد می شود.

طلای جهانی به چراغ سبز رسید

قیمت طلا امروز سه شــنبه )۱۸ ژوئن( با کاهش بازدهی خزانه داری افزایش یافت، در حالی که 
سرمایه گذاران منتظر داده های اقتصادی و نظرات مقامات فدرال رزرو در طول هفته برای شفافیت 
در مورد جدول زمانی کاهش نرخ بهره بانک مرکزی آمریکا بودند.به گزارش ایسنا، هر اونس طلا 
با ۰.۱ درصد افزایش به ۲۳۲۰ دلار و ۶۰ سنت رسید. قیمت طلای آمریکا با ۰.۳ درصد افزایش 
به ۲۳۳۵ دلار و ۲۰ سنت رسید.بازدهی شاخص ۱۰ ساله خزانه داری ایالات متحده کاهش یافت 
و در آخرین سطح ۴.۲۶۷۳ درصد قرار گرفت و شمش بدون بازده را برای سرمایه گذاران جذاب تر 
کرد.پاتریــک هارکر، رئیس فدرال رزرو فیلادلفیا، روز دوشــنبه گفت در صورتی که پیش بینی 
اقتصادی او عملی شود، فدرال رزرو می تواند یک بار در سال جاری نرخ بهره خود را کاهش دهد. 
نرخ های پایین تر نیز باعث جذابیت بیشــتر طلای بدون بازده می شود.جروم پاول، رئیس فدرال 
رزرو، قرار است شهادت ۶ ماهه خود را در مورد سیاست پولی در ۹ جولای درکمیته بانکی سنا 
ارائه کند.سرمایه گذاران همچنین بر انتشار داده های خرده فروشی ایالات متحده، ادعاهای بیکاری 
هفتگی در روز پنجشنبه و شاخص  مدیران خرید در روز جمعه متمرکز شده اند که می تواند وضوح 
بیشتری در مورد مصرف و قدرت اقتصادی ارائه دهد.بر اساس گزارش رویترز، بهای هر اونس نقره 
با ۰.۱ درصد کاهش به ۲۹.۴۷ دلار رسید، پلاتین با یک درصد افزایش به ۹۷۴.۵۵ دلار رسید و 

پالادیوم ۰.۱ درصد افزایش یافت و به ۸۸۹.۶۹ دلار رسید.

تعدادی از نمایندگان مجلس با انتقاد از کیفیت خودروهای داخلی، از نبود اســتراتژی 
مشــخص در وزارت صنعت، معــدن و تجارت در حوزه صنعت خــودرو انتقاد کرده و 
خواســتار اجرای دقیق قانون ساماندهی بازار خودرو شــدند.به گزارش ایسنا، احسان 
عظیمی راد نماینده مشــهد در جریان بررســی گزارش وزیر صنعت، معدن و تجارت 
درباره نحوه اجرای قانون ساماندهی بازار خودرو در جلسه علنی امروز )سه شنبه( مجلس 
شورای اسلامی گفت: چرا وزارت صنعت، معدن و تجارت نقش منفعلی در حوزه صنعت 
خودرو و اجرای سیاســت های کلان رهبری در این حوزه دارد.عظیمی راد: چرا وزارت 
صمت در حوزه صنعت خودرو نقش منفعلی داردوی اضافه کرد: وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در نظام قیمت گذاری در بازار خودرو چه نقشی دارد و اساسا چرا کیفیت خودرو 
پایین اســت و شورای عالی رقابت هم هر کاری می خواهد انجام می دهد. علاوه بر این 
تکلیف واردات خودروهای کارکرده به کجا رسید؟توسلی: صنعت خودرو پاشنه آشیل 
تمام دولت هاست فتح اله توسلی نماینده بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی 
نیز اظهار کرد: صنعت خودرو پاشنه آشیل تمام دولت ها و وزرا است اما وضعیت خودرو 
باعث تقبیح مردم شده اســت. وی با بیان این که رفتار خودروسازان با مردم توجیهی 
ندارد، گفت: چطور می شود فردی برای پیش خرید خودرو ثبت نام می کند و در موعد 
تحویل ۶ ماهه به او می گویند که دو خودروی بی کیفیت دیگر تحویل گیرد؛ در اینجا 
حفظ حقوق شهروندی کجا قرار دارد؟ یا این که می گویند باید ۲۰۰ میلیون تومان پول 
اضافه واریز شود وگرنه از گردونه خارج می شوند.این نماینده مجلس شورای اسلامی با 
بیان این که مردم از وضعیت بازار خودرو ناراضی هستند، اظهار کرد: طبق گزارش مرکز 
پژوهش ها ۵۰ درصد مصوبه مجلس شورای اسلامی درباره خودرو اجرا نشده است. البته 
این که وزارت صنعت، معدن و تجارت به سمت خودروی برقی رفته جای تشکر دارد و 

باید ادامه پیدا کند. نوروزی: آیا حق مردم سوار شدن بر خودروهای با کیفیت نیست؟
رحمت الله نوروزی نماینده علی آباد کتول در مجلس شــورای اسلامی گفت: ما در ایام 
عید نوروز و حتی عید فطر با تعداد کشته های بالایی در جاده ها روبرو بوده ایم که بخش 
عمــده ای از آن به کیفیت بازار خودرو برمی گردد. bوی اضافه کرد: قرار بود انحصار در 
خودرو ایجاد نشود اما شاهد حضور چند برابری خودروهای چینی در کشور هستیم. آیا 
مردم حق ندارند که خودروهای باکیفیت سوار شوند؟لاجوردی: وزارت صمت استراتژی 
مشخصی برای صنعت خودرو ندارد زهره سادات لاجوردی نماینده تهران در مجلس با 
انتقاد از کیفیت خودروهای داخلی اظهار کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت استراتژی 
مشــخصی برای صنعت خودرو ندارد که لازم است چاره اندیشی فوری شود.وی اضافه 
کرد: از طرف دیگر قرار بود به مادران دارای ۲ فرزند و بیشتر خودرو داده شود که تنها 
در ســال ۱۴۰۱ ثبت نام صورت گرفت اما وزارت صنعت، معدن و تجارت در سال های 
۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ ثبت نام انجام نداد که باید چاره اندیشی شود.طاهری: چرا خودروسازان 
داخلی خودروی اقتصادی تولید نمی کنند؟ مصطفی طاهری نماینده زنجان در مجلس 
شــورای اســلامی نیز اظهار کرد: در دولت قبل از شهید رئیسی میزان تولید خودرو و 
واردات به شدت کاهش پیدا کرد، دولت سیزدهم تلاش کرد که از لحاظ کمی به تعداد 
تولید خودرو در ســال ۱۳۹۲ برسد قرار بود این میزان امسال به تولید یک میلیون و 
۸۰۰ هزار خودرو برســد که هنوز فاصله داریم.وی با بیان این که مردم، خودروســاز و 
دولت ناراضی هســتند، تصریح کرد: قرار بود قانون ساماندهی بازار خودرو اجرایی شود 
که متاســفانه این کار انجام نشده و شاهد بیشترین نارضایتی در حوزه خودرو هستیم.

طاهری ادامه داد: از طرف دیگر قرار بود ۲ خودروساز داخلی خودروی اقتصادی تولید 
کنند تا همه مردم توان خرید داشته باشند که متاسفانه تولید آن متوقف شده است.

پژمانفر: میزان خرابی خودروهای داخلی 
تقریبا ۳ برابر سایر کشورهاست

یک عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی گفت: آمارها نشان می دهد که میزان خرابی و 
ایرادات خودروهای داخلی در مقایسه با سایر کشورها سه برابر است که باید دنبال رفع نقاط ضعف در 
این حوزه باشیم.به گزارش ایسنا، حجت الاسلام نصرالله پژمانفر در جلسه علنی امروز مجلس شورای 
اســلامی و در جریان بررسی نحوه اجرای قانون ســاماندهی بازار خودرو بیان کرد: ما در کمیسیون 
اصل ۹۰ تعاملات خوبی با وزیر صنعت، معدن و تجارت داشتیم. یکی از بحث هایی که در کمیسیون 
در خصوص خودرو صورت گرفت این بود که نارضایتی در آحاد مردم نسبت به صنعت خودروسازی 
بالاست. موضوع خرابی ها و ایراداتی که در خودروها وجود دارد در مقایسه با سایر کشورها تقریبا در 
کشــور ما سه برابر است و این مساله نیازمند برنامه ریزی دقیق است تا بتوان نقاط ضعف را برطرف 
کرد.وی در ادامه اظهار کرد: ما باید بحث نظارت بر ســاختار خودروســازی را بالا ببریم به نحوی که 
این نظارت منجر به تولید باکیفیت باشد. امروز شرکت های بازرسی که مسئول نظارت بر این حوزه 
هستند هزینه خود را از خودروسازان دریافت می کنند. بهتر است این حق نظارت از سوی شرکت های 
خودروســازی به ســازمان اســتاندارد و یا وزارت صنعت، معدن و تجارت پرداخت و توسط شما به 
شــرکت های نظارت پرداخت شود تا این شــرکت های ناظر عامل شما باشند نه عامل خودروسازان. 
نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: بنده از اقداماتی که وزارت شما در 
حوزه واردات خودروهای برقی داشتند تشکر می کنم اما ما در کشور درصد قابل توجهی خودروهای 
بنزینی داریم و اهتمام وزارت صنعت، معدن و تجارت در تولید و واردات خودروهای برقی نباید نظر 

سازمان را از خودروهای برقی دور کند بلکه باید به این بخش نیز توجه شود.

مدیر نظارت بر ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: شرکت های ایران خودرو و سایپا تا تیرماه سال ۱۴۰۴ فرصت دارند تا از شمولیت 
ماده ۱۴۱ لایحه اصلاحی قانون تجارت خارج شوند تا دیگر مشمول لغو پذیرش نشوند.به گزارش ایسنا، ولی اله جعفری به آخرین اقدامات انجام 
شــده از ســوی سازمان بورس و اوراق بهادار در زمینه افزایش سرمایه شــرکت خودروسازی ایران خودرو و سایپا اشاره کرد و گفت: پس از ارائه 
صورت های مالی سال ۱۴۰۱، شرکت های ایران خودرو و سایپا در چهار سال متناوب از پنج سال گذشته مشمول ماده ۱۴۱ لایحه اصلاحی قانون 
تجارت بودند.وی اظهار کرد: مطابق دســتورالعمل پذیرش اوراق بهادار در بورس اوراق تهران، هیات پذیرش بورس تهران، به دو شــرکت فوق تا 
پایان تیرماه ۱۴۰۳ فرصت داد که از شمولیت ماده قانونی مذکور خارج گردند.جعفری تاکید کرد: این دو شرکت بزرگ خودروسازی جهت خروج از شمولیت ماده قانونی ذکر شده از سران 
قوا درخواست کردند که اجازه انجام تجدید ارزیابی و افزایش سرمایه زودتر از پایان مهلت ۵ ساله به آن ها داده شود تا بتوانند از مزایای مالیاتی آن استفاده کنند. وی خاطرنشان کرد: با 
توجه به در جریان بودن پیگیری های دو شرکت، هیات پذیرش بورس تهران از سازمان درخواست کرد تا یک سال دیگر به شرکت های ایران خودرو و سایپا جهت خروج از شمولیت ماده 

۱۴۱ لایحه اصلاحی قانون تجارت فرصت داده شود که این موضوع در جلسه روز گذشته هیات مدیره سازمان به تصویب رسید.

ایسنا/لرستان مدیرکل صنعت معدن و تجارت لرستان از پیشرفت ۹۴ درصدی کارخانه آهک صنعتی و هیدراته شهرستان پلدختر خبر داد.بهمن 
جعفری در گفت وگو با خبرنگار ایسنا با بیان اینکه این کارخانه ظرفیت ۶۰ هزار تن انواع آهک صنعتی و هیدراته را در سال دارد، بیان کرد: این 

کارخانه در زمینی به مســاحت ۴۸ هکتار از منابع ملی احداث شــده که ۱۵ هکتار از آن محصور شده است.وی ادامه داد: برق این کارخانه دارای دیماند ۴.۹ مگاوات و ۴۲ کیلومتر خط 
انتقال برق بوده که ۷۰ درصد پروژه انجام شده و مابقی برق رسانی با توجه به تامین اعتبار اخیر در جلسه استاندار لرستان و معاون وزیر صمت به میزان ۵ میلیارد تومان تا پایان خردادماه 
انجام خواهد گرفت.جعفری با بیان اینکه مجوز حفر چاه عمیق با دبی ۵ لیتر بر ثانیه برای این کارخانه صادر شــده و پیمانکار حفاری نیز انتخاب و در مرحله اجرای حفاری بوده، ادامه 
داد: خط انتقال گاز این کارخانه به طول ۷ کیلومتر در سایز ۴ اینچ انجام گرفته و ایستگاه تقلیل فشار در محل واحد نصب و گاز واحد وصل است. این مسئول با اشاره به معادن محدوده 
این کارخانه اضافه کرد: یک محدوده معدنی در زمینه سنگ آهک با ذخیره قطعی ۴ میلیون تن و ظرفیت استخراج سالانه ۳۰۰ هزار تن در سال در منطقه دره خزینه واگذار شده است.

فرصت یکساله به سایپا و ایران خودرو برای اخذ مجوز افزایش 
سرمایه

مدیرکل صنعت معدن و تجارت لرستان خبر داد:

پیشرفت ۹۴ درصدی کارخانه آهک صنعتی و هیدراته 
شهرستان پلدختر

بررسی نحوه اجرای قانون ساماندهی بازار خودرو

نمایندگان مجلس: آیا مردم حق ندارند خودروهای باکیفیت سوار 
شوند؟



روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران

چهارشنبه 13 دی 1402  20 جمادی الثانی 1445  3 ژانویه 2024

    سال نوزدهم    شماره 5313

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

تحریریه :44253450    روابط عمومی :44253448    فکس : 44253395   بازرگانی : 9-44253335    توزیع : 44253450   فکس : 44253234    توزیع: موسسه سخن گستر    چاپ: امید نشرو چاپ ایرانیان    

 تهران، بلوار مرزداران ، انتهای خیابان گلستان ، کوی پژوهش پلاک 13   کد شبا :2008-654     کد پستی :1463777746صاحب امتیاز : موسسه سخن گستر  مدیر مسئول : فاطمه لشکری

یک کارشــناس امنیت ســایبری با انتقاد از اینکه درباره حفاظت از داده ها و عدم جلوگیری 
از نشــر اطلاعات هنوز ســند قوی نداریم، گفت: از نشر اطلاعات سوء استفاده های امنیتی و 
اقتصادی زیادی می توان کرد.به گزارش خبرنگار مهر، ۲ روز گذشــته مردم برای دومین بار 
طی چند هفته گذشته شاهد یک اتفاق سایبری ناخوشایند در کشور بودند. اتفاقی که به نشر 
اطلاعات ۲۰ میلیون کاربر یک اپلیکیشن سفارش غذا منجر شد. پیش از آن نیز حمله سایبری 
به جایگاههای سوخت کار سرویس رسانی را با اختلال مواجه کرد.با پیشرفت روزافزون فناوری 
اطلاعات و توسعه داده بر بستر فضای مجازی، احتمال جرایم سایبری در تمام کشورها افزایش 
یافته اســت و به تبع آن در کشــور ما نیز می توان چنین وقایعی را پیش بینی کرد اما تکرار 
چنین رخدادهایی حاکی از ضعف زیرساختها و نبود الزامات قانونی دستگاهها برای حفاظت از 
 )GPDR( اطلاعات و داده های شهروندان است. قانونی نظیر قانون حفاظت از داده های عمومی
که اتحادیه اروپا از آن تبعیت می کند.در این میان کاربرانی که اطلاعات آنها نشــر داده شده 
است حق دارند بدانند از این اطلاعات چه استفاده ها و سوءاستفاده هایی ممکن است بشود. 
در همین رابطه رضا جعفر قلی زاد کارشــناس امنیت ســایبری در گفت وگو با خبرنگار مهر 
گفت: اگر ســازمان ها نظارت و کنترل کافی نسبت به مبادی ورودی و خروجی اطلاعاتشان 
داشته باشند و از مکانیزم های امنیتی استفاده و پیاده سازی کنند و سپس آن را ارزیابی کنند، 

موضوع نشر اطلاعات در سازمان به شدت کاهش پیدا می کند.
مبادی سوءاســتفاده از اطلاعات کاربران پس از هک شــدن وی به نشر اطلاعات اسنپ فود 
اشــاره کرد و افزود: اسنپ فود جایی است که با نشر اطلاعات در آن روبرو هستیم وقتی این 
اطلاعات لو می رود ممکن است به دست سرویس های جاسوسی نیز برسد که عواقب زیادی در 
بر خواهد داشت از جمله اینکه سبک زندگی کاربران ایرانی همانند نوع خوردن، نوع پوشیدن، 
زمان پول خرج کردن، زمان غذا خوردن و …از روی دیتاها و اطلاعات فاش شــده به دســت 
می آید. همه این اطلاعات در کنار هم ممکن است به خروجی هایی برسد و بشود از آن نتایجی 
را اســتخراج کرد. به طور مثال اگر مردم ایران از این ســبک غذایی خوششان می آید ممکن 
است مواد اولیه آنکه مایحتاج مردم است در لیست تحریم  قرار گیرد.وی افزود: یکی دیگر از 
عواقب اینگونه نشــر اطلاعات، ایجاد آلودگی محیط زیستی است. یعنی از تروریسم محیطی 
برای فروختن داروی خودشان و یا بازار سیاه دارو استفاده می کنند و سلامتی مردم را تحت 
تأثیر قرار می دهند.قلی زاد با اشــاره به یکی دیگر از مبادی سوءاستفاده از اطلاعات کاربران 
ادامه داد: با سوء استفاده از اطلاعات می توان این را استخراج کرد که مردم از کالا یا محصول 
خاصی استقبال می کنند پس قطعاً می شود بازار سیاه آن را تقویت کرد تا بازار اصلی خالی 
بماند. این موضوع نیز از عواقب نشر اطلاعات است که متأسفانه در کشور در جاهای مختلف با 
آن رو به رو هستیم.نشر اطلاعات برای بزرگان سایبری در ایران اهمیت نداردوی با بیان اینکه 
با همه اینها گویا نشر اطلاعات برای بزرگان سایبری ایران اهمیتی ندارد، گفت: پرداختن به 
این موضوع اهمیت دارد چرا که از این اطلاعات می توان بهره برداری و آنالیز کرد و برای مردم 
یک کشور تصمیم های بدی گرفت.قلی زاد گفت: نهادهای بالادستی ایران تا کنون نتوانسته 
انــد در زمینه بایدها و نبایدهای حفاظت از داده و عدم نشــر اطلاعــات کاری کنند این در 
حالی است که در حال حاضر کشورهای آمریکایی و اروپایی از استانداردهای GPDRاستفاده 
و بهره گیری می کنند و تا جایی که امکانش باشــد از نشر اطلاعات یا دستیابی به اطلاعات 
کاربران جلوگیری می کنند.وی افزود: علاوه بر این کشــور آمریکا به همراه ۲۰ کشور دیگر تا 
سال ۲۰۲۴ کمیسیونی تشکیل می دهند که این کمیسیون با نشر اطلاعات مقابله می کند و 
هم کنترل دسترســی ها را نسبت به اطلاعات سازمان ها تقویت می کند تا از نفوذ باج افزارها 
در سازمان ها جلوگیری شود. همچنین از طریق این کمیسیون تمام داده ها رمز گذاری می 
شــود تا از باج خواهی هکرها جلوگیری شــود. فکر می کنم در سال ۲۰۲۴ الزامات اولیه این 
موضوع منتشر شود.این کارشناس امنیت سایبری با ابراز امیدواری از اینکه ایران هم بتواند به 
چنین کمیسیون هایی بپیوندد، گفت: تا الان در موضوع حفاظت از داده ها و جلوگیری از نشر 
اطلاعات سند قوی نداشته ایم.وی به اهمیت قانون حفاظت از داده اشاره کرد و گفت: قانون 
حفاظت از داده می تواند به جلوگیری از نشت اطلاعات کمک کند. تمام این قوانین حفاظت 
از داده قبلًا در شــورای عالی فضای مجازی به تصویب رســیده ولی اینکه به الزامات امنیتی 
و یک ســند جامع تبدیل شده باشد که همه بتوانند از آن استفاده کنند، هنوز تحقق نیافته 
اســت. اگر دستورالعملی در این زمینه تدوین و به مرحله اجرا برسد و به تمام کسب و کارها 
ابلاغ شود، قطعاً اتفاقاتی نظیر هک کاهش پیدا می کند. نتیجه فروش اطلاعات در دارک وب

قلی زاد در خصوص نشر و فروش اطلاعات در دارک وب نیز گفت: فضای دارک وب یک فضای 
پنهان در وب است. فضایی که تمام عملیات فناوری یا سایبری که در آنجا اتفاق می افتد غیر 
قانونی است. یعنی از بحث قوانین بین المللی یا حاکمیتی یک کشور تبعیت نمی کنند. معمولاً 
سرویس های جاسوسی از این فضا استفاده می کنند.وی افزود: وقتی اطلاعات در فضای دارک 
وب به دست سرویس های جاسوسی یا حاکمیت کشورهای دیگر بیافتد، تاثیرات منفی زیادی 
به جا خواهد گذاشــت به طوریکه می شــود با آنالیزهای پیش پا افتاده  براســاس داده های 

نشر داده شده و از طریق هوش مصنوعی، سه یا چهار سال بعد را به نوعی پیش بینی کرد.

یک کارشناس امنیت سایبری مطرح کرد؛

نشت اطلاعات و تبعات 
بعدی آن

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

رویای رود کارون!!

C ایرکراس سری C5 معرفی سیتروئن
بعد از مدل های C۴ کاکتوس سری C و C3 ایرکراس سری C، اکنون نوبت بزرگترین SUV سیتروئن است تا به خانواده C-Series بپیوندد.
همانند برادران کوچکتر در این نسخه سری C هم شاهد استفاده از مواد خاص و تجهیزات بیشتر و رنگ آمیزی متمایز خواهیم بود. در 
قسمت بیرونی از یک رنگ قرمز عمیق آنودایز استفاده شده که روی ضربه گیها و میله های سقفی و لبه هواکش های سپر دیده می شود. 
البته خریداران می توانند رنگ های ترکیبی نقره ای، آبی و سفید آنودایز شده را نیز انتخاب کنند. نشان C-Series نیز روی گلگیر جلو به 
چشم می خورد. رنگ اصلی بدنه نیز می تواند سفید قطبی یا مرواریدی و خاکستری استیل یا پلاتینی یا سیاه Perla Nera Black انتخاب 
شــود. در داخل کابین C5 ایرکراس سری C همان طرح معمول ســایر مدل های این سری مانند داشبورد و لوازم با رنگ خاکستری و 
نوارهای افقی قرمز دیده می شوند. این خودرو همچنین مجهز به آینه های تاشوی برقی، دوربین دید عقب بالا، تجهیزات اتصالی دیجیتال، 

سیستم های کمک راننده نظیر دستیار پارک، هشدار برخورد و هشدار علائم جاده و کروز کنترل هوشمند می باشد.

رونی از هدایت بیرمنگام برکنار شد
وین رونی به دلیل کسب نتایج ضعیف از هدایت بیرمنگام کنار گذاشته شد.به گزارش ایسنا و به نقل از اکسپرس، کاپیتان سابق 
انگلیس در ماه اکتبر هدایت بیرمنگام را بر عهده گرفته بود. تیم تحت هدایت او در این مدت ۱5 بازی انجام داد که در آنها تنها 
دو پیروزی، چهار تساوی و ۹ شکست به دست آورد. در نهایت سران تیم بیرمنگام تصمیم به برکناری این مربی گرفتند تا رونی 
حضوری کوتاه مدت در بیرمنگام داشته باشد.بیرمنگام در جدول رده بندی چمپیونشیپ در رده بیستم قرار دارد. این هفته این تیم 

با نتیجه سه بر صفر مغلوب لیدزیونایتد شد تا این بازی آخرین حضور وین رونی روی نیمکت بیرمنگام باشد.

پیشنهاد

چهره روز

کتابوقتی نیچه گریست
رمان وقتی نیچه گریســت اثر دکتر اروین د. یالوم اســتاد 
روان پزشکی دانشگاه استنفورد، گروه درمانگر و روان درمانگر 
اگزیستانســیال اســت. اروین یالوم در خــلال این رمان 
آموزشی به توصیف درمان های رایج برای وسواس فکری که 
در هر دو شخصیت اصلی رمان به نوعی گرفتار آن هستند 
می پردازد. ولی در نهایت روش روان درمانی اگزیستانسیال 
و رابطه پزشــک – بیمار است که کتاب بیش از هر چیز در 
پی معرفی آن است. تئودور روزاک، نویسنده کتاب کورسو 
درباره یالوم و رمان او می نویسد: »وقتی نیچه گریست پس 
از جلاد عشــق گامی رو به جلو برای اروین یالوم محسوب 
می شــود. او افکار ژرف انسانی را در لفافه داستانی بی نظیر 
بیان می کند. بیش از این چه می توان خواســت؟« درباره 
رمان وقتی نیچه گریســت بسیار نوشته اند. بوستون گلوب 
می نویســد: »این کتــاب، تحقیقی موشــکافانه و رمانی 
هوشــمندانه و سرشار از تخیل است.« جهان کتاب واشنگتن پســت می نویسد: »کتابی نیرومند و معتبر! 
شگفتی در لحظه ای جادویی و تکان دهنده نهفته است.« در میان کتاب های یالوم کتاب من شدن زندگی نامه 
اروین د. یالوم به قلم خودش اســت. در واقع این کتاب اتوبیوگرافی است. یالوم که درمانگر حرفه ای است و 
همیشــه زندگی دیگران را واکاوی می کند، در این کتاب شخصیت خودش را واکاوی می کند و عمیق ترین 
جنبه های زندگی اش را با مخاطب به اشتراک می گذارد. رمان با یک نامه از طرف لوسالومه به یوزف برویر – 
پزشک برجسته اتریشی – آغاز می شود. نامه ای که در قسمتی از آن نوشته شده است: »آینده ی فلسفه آلمان 
در خطر است.« لوسالومه با ارسال این نامه و جلب توجه دکتر برویر با او دیدار می کند تا در مورد پروفسور 
نیچه و آینده فلسفه آلمان صحبت کند. آینده ای که به دلیل بیماری نیچه در خطر است. لوسالومه که خود 
را به نوعی مسئول بیماری نیچه می داند از دکتر برویر درخواست دارد که درمان نیچه را قبول کند. جسم و 
ذهن نیچه بیمار است و لوسالومه عقیده دارد که نیچه بیش از هر چیز به ناامیدی شدید دچار شده است و 

ممکن است در آینده ای نزدیک خودکشی کند.

کاترین بیگلو
در لیست برترین کارگردانان دنیا به ندرت نام یک زن 
به چشــم می خورد. با اینکه زنان همیشه بخش مهمی 
از صنعت سینما بوده اند، فرصت های کارگردانی کمتری 
در اختیارشان قرار داده شده. اما اینجا می خواهیم یکی 
از بهترین کارگردان های زن جهان را به شــما معرفی 
کنیم. کاترین بیگلو فیلمســازی آمریکایی است که با 
فیلم هایــی همچــون Near Dark، از بهترین فیلم های 
ترســناک، Point Break، از بهترین فیلم های اکشــن 
 ،Zero Dark Thirty و The Hurt Locker و همچنیــن
از بهترین فیلم های درباره جنگ شــناخته می شــود. 
 )Kathryn Ann Bigelow :کاترین آن بیگلو )به انگلیسی
)زاده: ۲۷ نوامبر ۱۹5۱( کارگردان آمریکایی اســت. از 
معروف ترین فیلم های او می توان به فیلم مهلکه اشــاره 
کرد که در مراســم جوایز اسکار سال ۲۰۱۰، ۶ جایزه 
را از آن خود کرد. وی همســر پیشین جیمز کامرون، 
کارگردان سرشناس هالیوود بوده است. بیگلو در هشتاد 
و دومین دورهٔ جوایز اســکار جایــزهٔ بهترین کارگردان 
ســال را برای فیلم مهلکه از آن خود کرد. او نخستین 
زنی اســت که در تاریخ آکادمی برندهٔ »اسکار بهترین 
کارگردانی« شده اســت.]۱[ مهلکه با به دست آوردن ۶ 
جایزه از جمله »جایزهٔ اسکار بهترین فیلم« موفق ترین 
فیلم هشــتاد و دومین مراسم اعطای جوایز اسکار بود. 
بی عشــق )۱۹۸۲(تاریکی نزدیک )۱۹۸۷(فولاد آبی )۱۹۸۹(نقطه شکست )۱۹۹۱(روزهای عجیب و غریب )۱۹۹5(وزن آب )۲۰۰۰(

کی-۱۹: ویدومیکر )۲۰۰۲(مهلکه )۲۰۰۸(سی دقیقه پس از نیمه شب )۲۰۱۲(دیترویت )۲۰۱۷(

فرهنگ

فعال سازی اینترنت رایگان دولت از امروز 
متقاضیان می توانند از امروز نســبت به فعال ســازی اینترنت رایگان هدیه دولت اقدام کنند.به 
گــزارش خبرنگار مهر، اینترنت رایگان هدیه دولــت در پی اعمال افزایش تعرفه اینترنت به تمام 
کاربران تعلق می گیرد و با فعال سازی این بسته از امروز، متقاضیان می توانند با مراجعه به پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند به نشانی my.gov.ir هدیه دولت را دریافت کنند.به گفته عیسی زارع 
پور، وزیر ارتباطات فعال سازی اینترنت رایگان برای مردم در قالب ۱۰ گیگا بایت اینترنت داخلی 
)معادل پنج گیگا بایت اینترنت بین الملل( بر روی یکی از سیم کارت های هر فرد به انتخاب خود او 
انجام می شود.همچنین وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ما سمت مردم هستیم؛ از اپراتورها 
تعهد گرفتیم که بسته رایگان برای همه مردم فعال کنند. بسته طراحی شده به گونه ای است که 

بخش اصلی نیاز هموطنان به اینترنت تا پایان سال را تأمین کند.

در پنجره ملی خدمات صورت گرفت؛

فعال سازی اینترنت رایگان دولت از امروز
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